
Kampen om utmarka og innmarksbeite
Gjerde og beitebruk – «ein skigard kan 
ikkje vara evig, veit du?»

Gardemoen 18 januar 2023

• Ved Laurits Stokkeland, nestleder i grunneierlaget
• Veien til nå

• Løsninger fra Bane NOR

• Rettsaka

• Kostnader



Gjerdekonflikten på Jæren – senere Kristiansand til Stavanger
Rogaland Bondelag arrangerte et møte november 2018 angående problemet

Januar 2019 ble jeg og to andre bønder direkte utfordret til å ta denne saken

Resultat: 70 bønder i Hå kommune ble kontaktet, ensidig tilbakemelding om dårlig 
forhold til Bane NOR

• Bane Nor fikset ikke gjerdene
• Bane NOR betalte ikke lenger erstatning for påkjørte dyr
• Arrogant holdning fra Bane NOR
• Tok seg til rette på grunneieres eiendom
• Ufine kommentarer da bonden tok kontakt med de
• Ingen positive opplevelser

Resultat: Alle bøndene ønsket vi oppretta et 
grunneierlag som skulle ha kontakt mot Bane 
NOR. Ble opprettet 24. mars 2019



• Samferdselsdepartementet April 

• Bane NOR Mai

Svar – ikke noe fornuftig fra dept.

Bane NOR – mangel på penger

Banesjefen på Sørlandsbanen 
skulle komme på medlemsmøtet i 
grunneierlaget og orientere om 
status. Han ble nektet av Bane 
NOR sine advokater å komme 
samme dag som møtet skulle 
være i slutten av mai -19.



Bønder sør i Rogaland 
engasjerte seg

Privatpersoner – Bondelag
i Agder engasjerte seg

Vinteren 19 sendte Bane NOR ut brev 
om at gjerdene skulle fjernes

Oktober 19 var vi i møte 

med statsråd Dale. Han 

påla partene å sette seg 

ned for å prøve å komme til 

enighet



Løsninger som Bane NOR har kommet med

Januar 2019

For at grunneierne langs Sørlandsbanen Vest skal få mulighet til å vurdere 
eget behov for gjerde, og eventuelt planlegge, finansiere og bygge egne 
gjerder på sin eiendom, så varsler vi om at Bane NORs gjerder vil bli 
fjernet etter 1. desember 2019.

Februar 2020

På Sørlandsbanen i Rogaland vert det etablert et samarbeid mellom 

grunneierene og Bane NOR. Der grunneier/dyreeier overtek gjerd, 

vedlikeheld og etterser dei, kan Bane NOR bidra med gjerdemateriell. 



Løsninger som Bane NOR har kommet med

Oktober 2020

På strekninger der gjerdet er så dårlig at det må skiftes ut, tar Bane NOR 
alle kostnader med å sette opp nytt gjerde for husdyr mot at grunneier 
overtar eierskap til gjerdet. Dersom grunneier ikke ønsker nytt gjerde, vil 
de dårlige gjerdene bli fjernet med ett års varsel.

Vet bare om 3 – 4 stykker som takket ja

• Styret mener det er uaktuelt å kunne akseptere at vi overtar 

eierskapet. Vi har tilbudt å overta det daglige tilsynet.

• Vi oppfordrer alle grunneiere som har private veier som personell 

fra Bane NOR bruker, til å nekte all kjøring. Bane NOR har ingen 

veirett hos oss.



Pr i dag setter Bane Nor opp nye gjerder uten noen form for betingelser.
Det er satt opp mange km med nye gjerder i Rogaland og Agder

Hadde Bane NOR gjort 
dette for 2 år siden hadde 
vi ikke vært i retten, men 
da tror jeg at neste 
generasjon ville fått de 
samme problemene med 
gjerdehold.



Tingretten
18.-27. september 2023

VI VANT 
på alle punkt

Gjerdene som omtalt i 

slutningens punkt 1 og 

2, må frede for husdyr 

og være i samsvar med 

grannegjerdeloven § 15 

annet ledd. 



156 eiendommer I Rogaland og Agder

Skjønnsforutsetningene fra 1928

Jernbanen gjerder for linja ingen veirett hos oss.

Banen ble bygd – utvidet på -30 og -40 
tallet.  Åpnet i 1944. 

Bane NOR mener de kan tolke 
«jernbanen gjerder for linja» som de vil 
uten å snakke med den andre partingen 

Bane NOR har en avtale mot min eiendom, 
som står ved lag inntil vi er enige om noe 
annet.
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